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ADVANCE QUESTIONS TO SENEGAL (FIRST BATCH) 

UNITED KINGDOM OF GREAT BRITAIN AND NORTHERN IRELAND 

• Senegal supported the recommendations we made during the last review period. 

These concerned strengthening measures and implementing existing legislation to 

protect children from child trafficking and child begging, as well as implementing the 

Standard Operational Procedures on the prevention and management of Gender-Based 

Violence. What actions is Senegal taking in these areas to strengthen the protection of 

children and women? 

• What is the Government doing to overcome the obstacles to young peoples’ access to 

sexual and reproductive health services, particularly in rural settings? 

• What steps is the Government of Senegal taking to reduce the amount of time 

detainees spend in detention before trial? 

• Does the Government plan to review the decree preventing people from exercising the 

right to protest, as laid out in the constitution, in central Dakar? 

• What is the Government doing to ensure laws which protect young girls and women 

from female genital mutilation (FGM) and child, early and forced marriage (CEFM) 

are respected? 

 

GERMANY  

 

• When will the announced law aiming at the protection of children for example against 

child labor and child marriage be adopted and through which measures does the 

government plan to secure the effective implementation of the law? 

• How many persons have been arrested since 2013 on the basis of Article 319 of the 

penal code and how many of them have been convicted? 

 

SWEDEN 

• The Government of Senegal has taken steps to address the exploitation and abuse of 

children. However, reports indicate that exploitation of children continue, and there 

have been few investigations into these abuses and few prosecutions of those 

responsible. What measures is the Government of Senegal taking to ensure that 

domestic laws criminalizing forced begging, trafficking of children and child abuse 

are enforced, and the children affected provided adequate protection? 

 

• What measures is the Government of Senegal taking to ensure that cases of sexual and 

gender-based violence are investigated, and that perpetrators are brought to justice, 

including those responsible for female genital mutilation and other harmful practices? 
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• Senegal has generally benefitted from a high degree of respect for the freedom of 

expression and freedom of the press. What measures is the Government of Senegal 

taking to ensure full respect for the freedom of expression, in accordance with 

international law, in particular the International Covenant on Civil and Political 

Rights, as well as freedom of the press? 

 

PORTUGAL on behalf of the Group of Friends on NMIRF’s 

• Could the State-under-review describe its national mechanism or process responsible 

for coordinating the implementation of accepted UPR recommendations and the 

monitoring of progress and impact?  

• Has the State-under-review established a dedicated ‘national mechanism for 

implementation, reporting and follow-up’ (NMIRF) covering UPR recommendations, 

but also recommendations/observations generated by the UN human rights Treaty 

Bodies, the Special Procedures and relevant regional mechanisms? If so, could the 

State-under-review briefly share its experience on creating such mechanism, including 

challenges faced and lessons learnt, as well as any plans or needs to strengthen the 

NMIRF in the future? 

 

SWITZERLAND 

• La protection des droits des femmes a connu une amélioration significative aux plans 

juridique et institutionnel ces dernières années, mais beaucoup reste à faire dans 

l’application des dispositions existantes, notamment en ce qui concerne les violences 

faites aux femmes et aux filles, les mutilations génitales et les mariages d’enfants. 

Quelles mesures ont été prises pour la mise en œuvre effective de la loi contre les 

mutilations génitales et du plan d’action national pour l’abandon du mariage des 

enfants ?  

 

• La Suisse a pris note avec satisfaction que le Sénégal a aboli la peine de mort dans sa 

législation nationale en 2004. Nous avons recommandé au Sénégal en 2013 durant le 

2ième cycle de l’EPU d’affirmer cette décision dans le cadre international en ratifiant le 

Deuxième Protocole facultatif se rapportant au Pacte international relatif aux droits 

civils et politiques. Quels sont les facteurs qui empêchent le gouvernement sénégalais 

de prendre des mesures concrètes afin de ratifier le Deuxième Protocole facultatif ?  

 

• Le Sénégal connait ces dernières années des transformations profondes dans le 

domaine de l’exploitation des ressources naturelles, notamment avec l’exploitation 

de l’or, du gaz et du pétrole. Quelles mesures ont été prises pour encourager les 

entreprises à respecter les droits de l’homme dans le secteur extractif ? 

 

• Le Sénégal travaille en continu pour améliorer son cadre législatif national en matière 

de droits et de protection des enfants. Cependant, l’application effective de ces 
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dispositions légales reste encore un défi, notamment sur les questions de traite et de 

trafic d’enfants. Quelles dispositions ont été prises au niveau institutionnel par les 

autorités sénégalaises pour protéger les enfants et combattre ce phénomène ? Quelles 

sont les actions concrètes mises en œuvre par le Sénégal pour protéger les enfants 

d’orpaillage ?  

 

• Quelles mesures concrètes ont été prises par les autorités pour amender le Code pénal 

afin de respecter, protéger et faire respecter le droit à la non-discrimination pour 

tous les citoyens? 

 

BELGIUM  

 

• Une intolérance accrue envers les personnes LGBTI étant constatée, le Sénégal 

envisage-t-il d’abroger les dispositions du code pénal qui pénalisent des relations 

sexuelles entre adultes consentants ?  

 

• Le Sénégal peut-il considérer des modifications de la législation restreignant la liberté 

d’expression dans le Code pénal, le Code de procédure pénale, le Code de la presse et 

la loi sur la cybercriminalité ? 

 

• La croissance de la mendicité forcée dans les grandes villes et la situation des enfants 

des rues soumis à mendicité restent une préoccupation majeure pour mon pays. Le 

Sénégal envisage-t-il d’interdire expressément toutes les formes de mendicité afin de 

protéger les talibés de l’exploitation ? 

 

• Est-ce que le Sénégal peut envisager d’élever l’âge légal du mariage à 18 ans pour les 

femmes et d’inclure une disposition dans le Code pénal qui réprime les mariages 

précoces ?  

 

 

 

 

 

 

 


